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Editorial 

Obyvatelé Pardubic loni lépe třídili  
Obyvatelé Pardubic loni odevzdali přes 

3600 tun separovaného odpadu, což bylo při-
bližně pětkrát více než v roce 2002. Občané 
téměř stotisícového města vytřídili také větší 
množství plastů, skla a kovů. „Zvýšilo se i 
množství sebraných nebezpečných odpadů,“ 
dodali zástupci radnice.  

Ukládání na skládce u Přibyslavi 
od příštího roku podraží  

Ukládání na skládce komunálního odpadu u 
Přibyslavi na Havlíčkobrodsku od příštího 
roku podraží. Stovka sdružených obcí bude 
ještě letos platit za tunu 520 Kč. Příští rok na 
stejné množství připlatí 100 Kč. Skládka o 
rozloze čtyř hektarů slouží pro více než  
80 tisíc obyvatel. Loni na ní přibylo 36 tisíc 
tun odpadu, z toho téměř dvě třetiny od obcí.  

Tříděný odpad se bude z Prahy 7 
svážet častěji  

Tříděný odpad se bude z území Prahy 7 
odvážet častěji. Vyjednala to holešovická rad-
nice s Pražskými službami a magistrátem, 
sdělila mluvčí radnice Helena Šmídová. 
„Situace byla zejména po víkendech neúnos-
ná. Kontejnery byly přeplněny a kolem nich 
byl značný nepořádek,“ uvedl zástupce sta-
rostky Štěpán Hasal. Radnice nejprve nechala 
na zkoušku odvézt odpad častěji. Experiment 
potvrdil oprávněnost jejích požadavků, dodal. 

(Pokračování na straně  2) 

Krátce 

Vyhodit smetí v Belgii může stát 100 eur  

 
 
 
 

Výzkumný ústav  
vodohospodářský T. G. Masaryka 

 si vás dovoluje pozvat na  
 

Den otevřených dveří  
u příležitosti 85 let založení ústavu. 

Akce proběhne v areálu ústavu  
dne 17. května 2004  
od 9 do 15 hodin. 

 

VÚV T.G.M., Podbabská 30, 160 62  Praha 6 
http://www.vuv.cz 

Až stovku eur může v Belgii stát vyhození 
sáčku se smetím, pokud se ovšem odpadky 
ocitnou v nesprávný čas na nesprávném 
místě. Divoké skládky totiž natolik zamořují 
poněkud méně půvabná zákoutí království, 
hlavně dálniční parkoviště, že valonská vlá-
da dokonce zřídila zvláštní policejní jednot-
ku specializovanou na pátrání po odpadko-
vých škůdcích. Vždyť jen loni se úřady mu-
sely postarat o úklid skoro 10 tisíc tun smetí 
z divokých skládek, což stálo 4,2 mil. eur. 
Pokud agenti narazí v sáčku se smetím třeba 
na zapomenutou obálku s adresou anebo na 
účet z obchodu s číslem kreditní karty, může konto odhaleného pachatele rychle zhubnout o další 
sumičku. Dopadenému hříšníkovi hrozí, že zaplatí nejen pokutu za znečišťování, ale i faktury za 
zásah úklidové čety a vytřídění a likvidaci odpadu.  

„Najdou se filutové, kteří si zvykli takto se zbavovat smetí, jenom aby nemuseli platit za popel-
nici a odvoz odpadků. Ale někdy jsou lidé neskutečně naivní. Jednou nám jedna dáma vyhodila 
sáček rovnou pod nohy a hrozně se divila, proč ji pokutujeme, protože si myslela, že vyhazovat 
smetí na parkovišti je dovoleno,“ svěřil se šéf „odpadkové“ policejní jednotky Freddy Ruggiero 
listu La Libre Belgique. Někdy se však nejedná jen o drobné hříšníky, ale skoro o „organizovaný 
zločin“, když jde o to, jak se co nejlaciněji zbavit „drahého“ odpadu. Ruggieorovi podřízení také 
už odhalili bandu, která se zbavovala starých autobaterií z Německa na belgických parkovištích.  

Deník Právo otiskl 25. března 2004 v rubrice 
Trhy a ekonomika článek „Diskusi o obsahu 
zákonů se nebráním“,  napsaný ministrem ži-
votního prostředí Liborem Ambrozkem. Pokus 
o obhajobu postojů minister-
stva lze považovat za neféro-
vý, neodpovídající skutečnos-
ti: „Příkladem může být nove-
la zákona o obalech, která 
přináší podstatné zjednodušení 
administrativní zátěže…“ 

Pan ministr cynicky uvádí 
novelu zákona o obalech jako 
příklad komunikace s průmys-
lem. Pravý opak je pravdou. 
Nejenže připomínky obalové 
asociace k návrhu novely byly 
smeteny ze stolu (a to prosím 
– při vší skromnosti – o oba-
lech něco tušíme).  

Novela přináší, v příkrém 
rozporu s tvrzením pana mi-
nistra, zvýšení administrativní zátěže průmyslu 
nešťastným a podle způsobu provedení v Evro-
pě ojedinělým rozšířením záběru právě o prů-
myslové obaly. Byla zavedena naprosto zby-
tečná zdvojená evidence průmyslových obalo-
vých odpadů – jak podle zákona o odpadech, 
tak podle zákona o obalech.  

Excelentní ukázkou neschopnosti koordino-

vat činnost ministerstva je uložení protichůdné 
povinnosti vzhledem k obalům kontaminova-
ným nebezpečnými látkami. Zákon o obalech 
přikazuje jejich využití, zákon o obalech přika-

zuje nakládat s nimi jako s 
nebezpečným odpadem (bez 
možnosti využití). Jako povin-
ná osoba nutně musím jeden 
ze zákonů porušit, jestliže 
plním druhý. Oba zákony však 
předkládalo Ministerstvo ži-
votního prostředí. Do 18. srp-
na 2005 musí členské státy EU 
upravit svoji legislativu, aby 
byla v souladu s novelou oba-
lové směrnice přijaté v únoru 
letošního roku – chtěl bych 
věřit, že diskuse započne. 
A jako tečku si dovoluji kon-
statovat, že samo Ministerstvo 
životního prostředí již více 
než dva roky neplní zákonem 

o obalech mu uloženou povinnost umožnit 
komukoli nahlédnout do souhrnné evidence 
obalů. Jsou povinnosti plynoucí ze zákona o 
obalech tak obtížné, že je nelze plnit?  

 

V l a d o  V o l e k ,  t a j e mn í k   
o b a l o vé  a s o c i a c e  S Y B A  

Novela zákona o obalech zvyšuje administrativu 

Vlado Volek,  
tajemník obalové asociace SYBA 

http://odpady.ihned.cz/
http://www.vuv.cz
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Částku 5000 Kč bude zřejmě muset zane-
dlouho zaplatit každý, kdo si ze zahraničí při-
veze do Česka starší ojetý vůz. Lidé i firmy 
sumu zašlou na účet Státního fondu životního 
prostředí, který ji použije na likvidaci vraků. 
Počítá s tím novela zákona o odpadech, kterou 
beze změn schválil Senát.  

Norma rovněž zavádí kvóty pro využití sou-
částí automobilu po vyřazení z provozu. Nove-
lu ještě dostane k podpisu prezident.  

Povinnost zaplatit poplatek nebude mít do-
vozce, jehož vůz bude 
vyhovovat evropským 
normám o povoleném 
množství emisí ve 
výfukových plynech.  

„Dovážená ojetá 
vozidla tvoří asi 50 % 
všech nově registrova-
ných vozidel na našem 
trhu,“ řekl senátorům 
ministr životního pro-
středí Libor Ambrozek 
(KDU-ČSL). Podle něj 
se ale pětina ojetin dováží pouze na náhradní 
díly, zbývající části aut jsou nepoužitelné a 
stávají se odpadem.  

Loni dovoz ojetin stoupl na 145 tisíc osob-
ních aut. „Přitom z těchto vozidel je přihlašo-
váno k provozu pouze asi 80 %, zbytek se 
rozebírá na náhradní díly,“ dodal ministr. No-
vela zákona rovněž ukládá Státnímu fondu 
životního prostředí rozdělit vybrané peníze od 
dovozců mezi podnikatele, kteří se zabývají 
likvidací vraků aut, a mezi obce na odstraňová-
ní takovýchto vozů z veřejných prostranství. 
„Odhaduji, že dopad na dovoz ojetých vozidel 
bude minimální, možná dojde k mírnému sní-
žení dovozu vozidel, která jsou následně použi-
ta na náhradní díly,“ uvedl ředitel Sdružení 
automobilového průmyslu Antonín Šípek. Po-
platek by měl podle něj přispět alespoň k zasta-
vení dalšího růstu problému a poskytnout spíše 

symbolické finanční zdroje pro jeho řešení. 
Podle novely budou napříště likvidátoři vraků 
osobních vozů a nákladních automobilů s 
hmotností do 3,5 tuny povinni zajistit, aby 
vyřazená auta byla nejpozději od roku 2006 
materiálově využita nejméně ze čtyř pětin.  

    Pro vozidla vyrobená před rokem 1980 
bude hranice o 10 % nižší, po roce 2015 hrani-
ce pro materiálové využití stoupne na 85 %.  

    Cílem novely je, aby výrobci do výroby 
zavedli nové metody, které umožní lepší recyk-

laci. „Není to pro vý-
robce žádná novinka, 
nová vozidla jsou 
s ohledem na recyklaci 
již konstruována,“ 
doplnil Šípek.  
Akreditovaní dovozci a 
výrobci budou rovněž 
od ledna 2007 povinni 
zajistit na vlastní ná-
klady sběr, zpracování, 
využití a odstranění 
vybraných autovraků 

vlastní značky, pokud majitel vozu odevzdá 
auto do příslušného sběrného místa.  

Vzniknout má 400 sběrných míst a skoro 
30 likvidačních středisek. Podle Šípka součas-
né nabídky firem na zajištění bezplatného sbě-
ru a likvidace autovraků prokazují, že v Česku 
může být proces sběru a likvidace autovraků 
ziskový. Proto je důležité, že novela nezavádí 
fondový systém, ale vede k aplikaci tržního 
prostředí mezi jednotlivými subjekty zabývají-
cími se likvidací autovraků, uvedl. Zákon tím 
má motivovat ke snížení nákladů a k vývoji 
nových technologií.  

Proti zavedení poplatku protestoval senátor 
Miloslav Pelc (ODS), argumentoval zrušením 
cel mezi státy EU. Podle Pavla Eyberta (ODS) 
je novela nerealizovatelná, navíc zakazuje 
likvidátorům odprodávat použitelné náhradní 
díly přímo občanům.  

Senát: Dovozci ojetin mají přispívat na likvidaci vraků  

Dohodnut je jeden svoz nádob na papír a plast 
za týden navíc a úklid kolem nádob v jiné dny. 
Nově se bude nastřádaný papír svážet čtyřikrát 
týdně a plasty pětkrát týdně. Služby budou 
uklízet nepořádek kolem sběrných nádob vždy 
ve středu, v pátek a v neděli.  

V Jablonci uklidí z ulic více než  
1000 tun písku  

Po zimě uklidí technické služby v Jablonci z 
ulic přes 1000 tun písku a další desítky tun 
štěrkové drti. „Při průměrné zimě vysypeme 
na silnice a chodníky okolo 1000 tun písku, 
letos ale sněžilo častěji, a tak je to ještě víc,“ 
řekl Jiří Faflák, který má v technických služ-
bách čištění města na starosti. „Do poloviny 
června vyčistíme 170 km ulic, 30 km chodní-
ků a 15 km vozovek Krajské správy silnic.“   

Petice proti likvidaci chemických 
odpadů 

Lidé v Poličce na Svitavsku podepisují peti-
ci proti chystané výstavbě zařízení na likvidaci 
chemických odpadů. Zařízení, takzvaný plaz-
matron, by mělo likvidovat jedovaté chemiká-
lie, jež chce společnost Omnipol do města 
svážet z Česka a ze Slovenska. 

Pražská správa komunikací zahaju-
je celkový úklid ulic  

Řidiči by si měli od dubna dávat větší pozor 
na to, kde zaparkují automobil. Technická 
správa komunikací zahájí celkové čištění ulic. 
Kompletní informace o čištěných ulicích sprá-

(Dokončení ze strany  1) 

(Pokračování na straně 3) 

Odborné měsíčníky Hospodářských novin  
Moderní obec a Odpady  

připravují do čísel, která vycházejí  
5.  5. (Moderní obec) a 19.  5. (Odpady)  

společnou přílohu  
VODOVODY A KANALIZACE 2004  

•  Financování výstavby čistíren odpadních vod 
•  Dotace na stavbu vodovodů a kanalizací 
•  Koncepce krajů v oblasti vodovodů a kanalizací 

 

Oba odborné měsíčníky budou k dispozici všem vystavo-
vatelům a účastníkům doprovodného programu  meziná-

rodní výstavy Vodovody a kanalizace 2004, která se 
bude konat 25. – 27. května 2004 na Výstavišti  

v Praze - Holešovicích. Navíc jsou Moderní obec  
a Odpady mediálními partnery výstavy.  

 

Firmy podnikající v  oblasti ČOV, vodovodů a kanalizací 
mají možnost nabídnout cílové skupině svých potenciál-
ních zákazníků své produkty a služby prostřednictvím 

inzerátů nebo placených komerčních prezentací.  
 

Bližší informace Vám podá:  
Petr Pfleger, tel.: 233 071 403, GSM: 603 198 873,  
fax: 233 072 012, e-mail: petr.pfleger@economia.cz 

 

Uzávěrka objednávek inzerce:  13. dubna 2004 

Odpady 

Česká republika patří mezi novými zeměmi 
Evropské unie k těm s nejvyšší kvalitou života, 
žije však na „ekologický“ dluh. Tým právníků 
z Ústavu pro ekopolitiku, který pro vládu při-
pravuje návrh strategie udržitelného rozvoje 
Česka, například uvedl, že Češi spotřebovávají 
ročně větší množství přírodních zdrojů, než 
činí kapacita jejich území. Čechům patří 33. 
příčka na celosvětovém žebříčku kvality živo-
ta, ale takzvaná ekologická stopa činila v roce 
1999 dvojnásobek toho, než je biokapacita 
země. Do ekologické stopy se například zapo-
čítává množství půdy a vody, které je nutné k asimilaci odpadů. Podle návrhu strategie se Češi 
přiblížili evropskému standardu v množství komunálního odpadu. Ročně ho jeden Čech vyprodu-
kuje 465 kg, což je o 34 kg méně, než činí evropský průměr. Větší než evropskou má Česko spo-
třebu energie na jednoho obyvatele. Největším problémem jsou pro Česko vysoké měrné emise 
oxidu uhličitého, problematické jsou také emise oxidů dusíku. Na jednotku hrubého domácího 
produktu v Česku vzniká dvojnásobně víc oxidu uhličitého, než je průměr v EU. Návrh strategie je 
zveřejněn na internetových stránkách vlády.   

V Česku se žije dobře, ale na ekologický dluh  

http://odpady.ihned.cz/
mailto:petr.pfleger@economia.cz
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Obce Třebíčska chystají výrobu elektrické 
energie z bioplynu na skládce komunálního 
odpadu Petrůvky. Projekt za 17 mil. Kč se má 
uskutečnit do konce letošního roku. Peníze z 
prodeje elektřiny poslouží k vybudování dal-
ších zařízení, například na kompostování do-
movního odpadu nebo na zpevněné plochy na 
stavební suť, řekl ředitel Svazku obcí Třebíč-
ska Pavel Gregor. Potřebu nových provozů 
vyvolávají zpřísňující se předpisy pro nakládá-
ní s odpady. „Je mnoho zařízení, která ještě 
nejsou ani v kraji a budou se muset vybudo-
vat,“ vysvětlil.  

Zpracování bioplynu se chystá současně s 
rekultivací části skládky; na investiční náklady 
chtějí obce získat státní dotaci. Kromě zařízení 
na jímání plynu se vybuduje zpevněná plocha, 
na níž bude v kontejnerech umístěna čerpací 
stanice a energetická zařízení. „Před budovou 
máme trafostanici. Máme i předběžný souhlas 
energetiků, že nás napojí,“ uvedl Gregor. Elek-

třina se bude prodávat do sítě za zvýhodněnou 
cenu, protože jde o obnovitelný zdroj. Náklady 
se mají vrátit nejdéle do sedmi let.  

Podle ředitele lze těžko předvídat, jak dlouho 
bude skládka produkovat kvalitní bioplyn. 
Dosud se totiž ukládalo hodně biologicky roz-
ložitelného odpadu, například z domácností, 
nyní je tlak, aby se zpracovával jiným způso-
bem. „Ale předpokládáme, že výroba elektřiny 
by měla běžet nejméně 15 let,“ uvedl. Energe-
tická zařízení budou produkovat i teplo. Roz-
hodnutí o jeho využití má padnout až po ukon-
čení zkušebního provozu v prvním čtvrtletí 
příštího roku. „Budeme zvažovat vybudování 
nějakého provozu, například sušičky dřeva,“ 
uvedl ředitel.  

V Petrůvkách se odpad ukládá od roku 1994. 
Svazek, který sdružuje 166 obcí z Třebíčska a 
z části Jihlavska, kromě skládky provozuje 
také síť sběrných dvorů a třídírnu odpadů v 
Třebíči.  

Na Třebíčsku chtějí energii ze skládkového plynu 

va zveřejňuje na internetových stránkách 
www.tsk-praha.cz . Na komunikacích, které se 
budou čistit, se značka zákaz zastavení s vy-
značeným datem objevuje nejméně týden 
předem. Pokud tam přesto v den úklidu moto-
risté zaparkují a jejich vůz bude odtažen, musí 
uhradit 1300 Kč. Další peníze vydají za stání 
odtaženého vozidla na parkovišti. První den 
přijde na 150 Kč, každý další na 200 Kč.  

K jarnímu úklidu nastoupí ve Valaš-
ském Meziříčí i bezdomovci  

Zhruba tři desítky lidí se budou podílet na 
jarní očistě ulic ve Valašském Meziříčí na 
Vsetínsku. Převážnou část metařů a jednoho 
řidiče převzaly technické služby z evidence 
úřadu práce. Je mezi nimi i několik bezdo-
movců.  

Mělník chce vytvořit rekord  
v hromadném sešlápnutí PET láhví  

Mělnická radnice připravuje v dubnu pokus 
o zápis do Guinnessovy knihy rekordů v hro-
madném sešlápnutí PET láhví. Kuriózní pokus 
je součástí městských akcí ke Dni Země. Oby-
vatele města by měl upozornit na potřebu 
třídění odpadů.  

Všichni zájemci, kteří se chtějí neobvyklého 
pokusu zúčastnit, mají přijít 22. dubna na 
náměstí Míru v centru města a přinést si jednu 
plastovou láhev. Za přítomnosti rozhodčích z 
pelhřimovské agentury Dobrý den pak všichni 
současně v 9 hodin láhve sešlápnou. Sešlápnu-
té láhve pak odhodí do připravených kontejne-
rů.  

Radnice rozmístí ve městě sáčky 
na psí exkrementy  

Chebská radnice rozmístí ve městě kolem  
40 speciálních schránek se sáčky na psí exkre-
menty. Zásobníky v zelené barvě s obrázkem 
psa budou připevněny na odpadkové koše 
například na sídlištích nebo u velkých nákup-
ních center. K dispozici budou majitelům psů 

(Dokončení ze strany 2) 

 

(Pokračování na straně  4) 

Časopis Odpady č. 4/2004  
Téma:  

Stavební a demoliční odpad 
•  Legislativní otázky v recyklaci minerálních stavebních odpadů 
•  Stavební odpady a Plány odpadového hospodářství ČR 
•  Posuzování vlastností a možnosti využití recyklátů   
•  Technologická zařízení pro recyklaci stavebních odpadů  

 

Příloha speciál: 
Nebezpečné odpady 

•  Realizační programy pro nebezpečný a zdravotnický odpad 
•  Prevence závažných havárií 
• Doprava nebezpečných odpadů 
•  Zkušenosti ze státní správy   

 

Vychází: 19. 4. 2004 

Až sedminásobně by se měl do roku 2013 
zvýšit počet kontejnerů na tříděný odpad v 
Libereckém kraji. V současné době je podle 
průzkumů ve městech a obcích rozmístěno 
2500 nádob převážně na plasty, sklo a papír. 
Do deseti let by se jejich počet měl zvýšit na 
17 100. Představuje to investici asi 170 mil. 
Kč, podílet by se na ní měly soukromé firmy, 
obce a také sami občané prostřednictvím 
poplatků za odpad, jak řekl krajský radní pro 
životní prostředí Radim Zika. Prvním kro-
kem k uskutečnění záměru je podle něj 
smlouva, kterou Liberecký kraj uzavřel se 
společností Eko-Kom. Firma se zabývá sbě-
rem a využitím tříděného odpadu ve zhruba třech čtvrtinách z 216 měst a obcí v Libereckém kraji. 
„Cílem společného projektu je zefektivnit systém třídění odpadů a zvýšit procento vytříděných 
složek z komunálního odpadu v Libereckém kraji,“ poznamenal Zika. Realizovat by se měl v příš-
tích třech letech.  

Podle regionálního zástupce Eko-Komu v Libereckém kraji Martina Holubce bude hlavním úko-
lem firmy zmapovat současnou situaci v třídění odpadů v kraji a vytipovat slabá místa. „Už dnes 
víme, že málo se komunální odpad třídí na Frýdlantsku a také například v samotném Liberci,“ řekl 
Holubec. Pro obce je přitom podle něj spolupráce s firmou výhodná, protože za vytříděné suroviny 
jim Eko-Kom platí. Eko-Kom má podle Holubce velmi dobré zkušenosti například v České Lípě 
nebo Jablonci, kde se do speciálních nádob či pytlů nesbírají jen plastové či skleněné láhve a papír, 
ale třeba i krabice od nápojů.  

„Přestože mají obě města o polovinu méně obyvatel než krajské město, vytřídí tam občané až 
pětkrát více odpadů,“ poznamenal Holubec. Na to, aby lidé začali více třídit své odpady, je podle 
Holubce třeba nejen rozmístit větší množství sběrných nádob, ale doprovázet to také velkou infor-
mační kampaní. I na to bude projekt zaměřen. Eko-Kom do něj v letošním roce investuje 2,8 mil. 
Kč, další prostředky by měly přidat kraj a obce.  

Liberecký kraj zvýší počet kontejnerů  

Druhý ročník  
2nd Central and Eastern European Conference on Packaging   

proběhne 24. a 25. května 2004 v Praze v hotelu Olympik.  
 

Středoevropská konference o obalech se zaměří na obalovou evropskou legislativu se zaostře-
ním na Polsko, Slovensko a Česko. Zvláštní pozornost bude věnována oblastem technickým a mar-
ketingovým. Jedním z témat budou nové materiály a technologie, které umožňují i průmyslové uplat-
nění objevů staršího data. 
 

Detailní program konference naleznete na www.syba.cz/ceec.htm . 

http://odpady.ihned.cz/
http://www.tsk-praha.cz
http://www.syba.cz/ceec.htm
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od dubna. Lidé, kteří chtěli uklízet po psech, si 
dosud mohli sáčky vyzvedávat pouze ve vesti-
bulu městského úřadu. Schránek na sáčky 
vyrobily městské technické služby Chetes 
zatím 40.  

Náklady na zhotovení jedné včetně upevnění 
k držáku odpadkového koše se pohybují ko-
lem 1000 Kč.  

Poslanci jednali o dálnicích 
Poslanecká sněmovna zatím přerušila jedná-

ní o novele zákona, která má zařadit vybrané 
dálnice a silnice mezi stavby v takzvaném 
veřejném zájmu. Autoři si od předlohy slibují, 
že odstraní průtahy při těchto stavbách. Od-
půrci ale argumentují tím, že zákon stanovuje 
jiný právní režim pro některé stavby a dává 
přednost jednomu veřejnému zájmu nad jiný-
mi. Sněmovna se k předloze vrátí ve chvíli, 
kdy vláda předloží nový stavební zákon, což 
by mělo být zřejmě v září.  

Fond ISPA končí, nahradí jej fond 
soudržnosti  

Předvstupní fond Evropské unie ISPA končí. 
Od jeho vzniku v roce 2000 z něj země získala 
téměř 17 mld. Kč a vyčerpala tak téměř všech-
ny dostupné prostředky. Po vstupu do EU jej 
nahradí takzvaný fond soudržnosti. Z fondu 
soudržnosti sice ČR v dalších třech letech 
dostane téměř dvojnásobek peněz než z pro-
gramu ISPA, sama však bude muset nemalé 
prostředky odvádět.  

Ministři se shodli na emisním  
obchodu 

Německý ministr hospodářství Wolfgang 
Clement a ministr životního prostředí Jürgen 
Trittin dospěli ke kompromisu o výši limitů 
pro obchod s emisemi skleníkových plynů od 
roku 2005.  

Shodli se, že v letech 2005 až 2007 může 
necelých 2400 německých podniků, jichž se 
emisní limity týkají, vyprodukovat 503 mil. 
tun skleníkových plynů, od roku 2007 do roku 
2012 to má být 495 mil. tun emisí.  

Poplatky z nadýmání dobytka? 
Farmáři Nového Zélandu protestují proti 

záměru vlády zavést poplatky z nadýmání 
dobytka, které by měly přispět ke splnění cílů 
Kjótského protokolu o skleníkových plynech. 
Množství methanu a oxidů dusíku pocházející 
z nadýmání dobytka představuje podle odbor-
ných odhadů více než polovinu celkové pro-
dukce skleníkových plynů Nového Zélandu. 
Roční taxy by  měly činit 72 centů  NZ za 
krávu a 9 centů NZ za ovci. 

(Dokončení ze strany 3) 

Evropská komise přivítala hlasování Evropského 
parlamentu, jímž přijal nový právní předpis EU 
vedoucí k výraznému snížení množství nebezpeč-
ných ředidel v barvách, nátěrech a výrobcích na 
údržbu automobilů. Evropský parlament se jedno-
myslně dohodl na podpoře nové právní úpravy 
navržené Komisí a Radou; podle nové předlohy se 
sníží emise těkavých organických látek (VOC) 
z těchto výrobků.  

Jde o významný krok ke snižování úrovně zne-
čištění ovzduší v Unii. Směrnice se zaměřuje na 
skupinu výrobků, které významným způsobem 
přispívají k celkovým emisím VOC v Evropě, jež zase přispívají ke vzniku přízemní ozónové vrst-
vy, známé také jako fotochemický smog. Na základě směrnice se v současných členských státech 
EU sníží emise VOC z barev a nátěrů a výrobků pro údržbu vozidel asi o 280 tisíc tun do roku 
2010. Snížení předpokládané ve směrnici se odehraje ve dvou fázích tak, aby se průmysl i spotře-
bitelé mohli postupně vyrovnat s novými přísnějšími limity. Směrnice nabude účinnosti 21 dní po 
publikování v Úředním věstníku Evropské unie.  

Evropský parlament je pro barvy šetrnější k ovzduší 

Osm zemí evropské patnáctky porušuje unij-
ní závazky týkající se ochrany přírody v úze-
mích Natura 2000. Některé z nich stejně jako 
Česko ještě lokality, kde 
žijí vzácní živočichové 
nebo rostou chráněné 
rostliny, oficiálně nevy-
hlásily. Další přistihla 
Evropská komise při 
nerespektování pravidel 
ochrany.  

Informace o dodržová-
ní evropských ekologic-
kých směrnic zveřejnila 
na svých internetových 
stránkác h Agentura 
ochrany přírody a kraji-
ny, jež připravuje vyhlášení sítě Natura v Čes-
ku.  

Například Belgie dostala od komise varování 
kvůli tomu, že zákonem nevytyčila ptačí oblas-
ti ve Flandrech. Už loni se případem zabýval 
Evropský soudní dvůr. Protože od té doby 
Belgie komisi neinformovala o nápravě, dosta-
la od komise oficiální varování před uložením 
pokuty. Také Lucembursko má nedostatky v 
legislativě okolo Natury 2000 a už kvůli tomu 
stálo před evropským soudem. Soudní pře s 
Bruselem kvůli ochraně ohrožených ptačích 
druhů čeká Irsko, zvláštní lokality tam úřady 
nevyhlásily například pro chřástaly polní a 
motáky pilichy.  

Zatímco průměrně pokrývají území sítě Na-
tura 8 % rozlohy zemí EU, stejně jako činí 
návrh Natury v Česku, v Irsku to jsou pouhá  
3 %. Také v Itálii je síť chráněných území pod-
le komise nedostatečná, chybí zvlášť v Lom-
bardii a na Sardinii. Problémy mají Italové také 
kvůli projektu lyžařského letoviska v provincii 

Bolzano. Středisko má vyrůst v místě chráně-
ném podle směrnice o stanovištích a směrnice 
o ptácích. Brusel zemi varoval, že stavba by 

měla negativní dopad na 
území, a pohrozil proto 
Itálii pokutou. Reputaci 
si Italové díky různým 
opatřením už začali 
napravovat v případě 
nadměrného čerpání 
vody z jezera Trasimeno 
v Umbrii. Čerpáním 
vody pro zavlažování a 
pití klesla hladina jezera 
tak, že byly ohroženy 
vzácné druhy tam žijí-
cích ptáků. Rakušany se 

komise rozhodla předvolat k soudu kvůli tomu, 
že pozměnili kvůli výstavbě silnice hranice 
území, kde žijí chřástalové a další vzácné dru-
hy lučních ptáků. Řekové se u soudu budou 
hájit proti nařčení, že dostatečně nechrání me-
zinárodně významné mokřady v oblasti Solu-
ně. Brusel je také viní z toho, že nechrání vzác-
né zmije na ostrově Milos. Británii nabádá, aby 
zařadila do svých předpisů zákaz obchodování 
s druhy volně žijících živočichů a rostlin, které 
nepocházejí z jejího území. Španělsko bylo 
předvoláno před soud kvůli tomu, že se v zemi 
může stále ještě lovit do ok.  

Česko má podle dohody s Evropskou unií  
vyhlásit ptačí oblasti do 1. května. Novelu 
zákona, která umožní vyhlášení více než  
40 lokalit, zatím Senát neschválil, výhrady k ní 
mají zejména kraje, které se cítí kráceny na 
svých rozhodovacích právech.  

Další území Natura - stanoviště vzácných 
volně žijících rostlin a živočichů - má Česko 
vyhlásit k roku 2006.  

Země Evropské unie porušují požadavky Natury 2000 
Ekologie 

Česko má podle dohody s Evropskou unií  vy-
hlásit ptačí oblasti do 1. května 2004. 
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